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Ö R Ö M H Í R  N A P K Ö Z I S  TÁ B O R
A tábor idõpontjai:
1. hét: Július 12-16. ÖRÖMHÍR délelõttök (8 órától 13
óráig) nagycsoportos óvodásoknak és alsó tagozato-
soknak (5-10 éves korosztály)
2. hét: Július 19-23. ÖRÖMHÍR délelõttök (8 órától 13
óráig)
az ált. iskolás korosztálynak (1-8. osztály)
3. hét: július 26-30. ÖRÖMHÍR délelõttök (8 órától 13
óráig) nagycsoportos óvodásoknak és alsó tagozato-
soknak (5-10 éves korosztály)
4. hét: Aug. 2-6. Egész napos ÖRÖMHÍR gyermektábor az ált. iskolás
korosztálynak (1-8. osztály)
5. hét: Aug. 9-13. Egész napos ÖRÖMHÍR gyermektábor, az ált. iskolás
korosztálynak (1-8. osztály)
A tábor díja:
■ Az 1. és a 3. héten 500 Ft/ hét. 
■ A 2. héten szadai résztvevõknek 1.400 Ft/hét, más településrõl érkezõk-
nek 1.600 Ft/hét
■ Az egész napos táborokban (4-5. hét) szadai résztvevõknek 4.200 Ft/hét
hetenként, más településrõl érkezõknek:4.700 Ft/hét 
A SSzzaaddáánn  éélleettvviitteellsszzeerrûûeenn  ttaarrttóózzkkooddóó  ggyyeerrmmeekkeekk  rréésszzéérree étkezési díj
hozzájárulást kérhetnek a szülõk az alábbi esetekben:
■ a szülõ egyedül neveli gyermekét, gyermekeit
■ nagycsaládos (3 vagy több jövedelem nélküli gyermek)
■ tartósan beteg, sérült gyermek van a családban
■ meghatározó a munkanélküliség
a szülõ gyermeke után gyermekvédelmi támogatásban részesül
■ egyéb (a család anyagi helyzetét befolyásoló) nehéz helyzet,
Az étkezési díj hozzájárulást a szadai önkormányzat biztosítja, de a tá-
bor szervezõi intézik a Tábor Alapítványon keresztül. Kérelmüket jelez-
zék, illetve indokolják, - szükség esetén – részletezzék a jelentkezési la-
pon.
Azoktól a családoktól és a lakosságtól, akik ezt megtehetik, pénz- vagy
természetbeni hozzájárulást (gyümölcs, zöldáru, olajos magvak) elfo-
gadunk. Kézmûves foglalkozáshoz gyûjtjük a vastagabb maradék fona-
lakat, üres gyufásdobozokat, kisebb üvegeket – csavarjukkal együtt. 
AA  jjeelleennttkkeezzééss  mmóóddjjaa.. A 2007-2009. év táborozóinak eljuttattuk a tájékoz-
tatót és a jelentkezési lapot. Az új jelentkezõk tájékoztatót és jjeelleennttkkeezzéé-
ssii  llaappoott Pálmai Zoltánné védõnõnél, a református-, a katolikus gyüle-

kezetben, a gyermekjóléti szolgálatban és Pálinkás
Ibolyánál kérhetnek. 
Várjuk a gyermekek és tinédzserek, valamint a mun-
katársak és a segítõk jelentkezését! SSzzaakkmmaaii  ggyyaakkoorrllaa-
ttooss  ffõõiisskkoolláássookk  ggyyaakkoorrllaattáátt  iiggaazzoollnnii  ttuuddjjuukk!! Remél-
jük, hogy vidám napokat töltünk majd együtt! 
Jelentkezés és tájékoztatás az alábbi személyeknél: 
■ Pálinkás Ibolya telefon: 06 20 886-4851; ■ Pálmai
Zoltánné védõnõ, munkahelyi telefon: 28 404-092

■ Sipos Bulcsu Kadosa ref. lelkipásztor 
■ Séllei András lakás telefon: 404-556
■ Szoc.- és Gyermekjóléti Központ, telefon: 28, 503-625
■ Szigeti Péter telefon: 06 70 389-5544                    Pálinkás Ibolya

KKÉÉZZMMÛÛVVEESS  FFOOGGLLAALLKKOOZZÁÁSSOOKK  ––  ffeellssõõ  kkoorrhhaattáárr  nnééllkküüll
AAzz  ÖÖRRÖÖMMHHÍÍRR  MMuunnkkaattáárrssii  KKöözzöösssséégg  ééss  aa  TTáábboorr  AAllaappííttvváánnyy  kkéézzmmûûvveess
ffooggllaallkkoozzáássookkaatt  ((kkööttééss,,  hhoorrggoollááss,,  sszzöövvééss,,  kkoossáárrffoonnááss  ttaannuulláássaa,,  ggyyaakkoorr-
lláássaa))  sszzeerrvveezz  aa  SSzzéékkeellyy  BBeerrttaallaann  kkeerrttbbeenn..  
Alsó korhatár:10 év, felsõ korhatár nincs, felnõtteket is várunk! 
Idõpontok: 
1./Július 12-14. (hétfõtõl szerdáig) 16-20 óra között 
(10-14 éveseknek hazaindulás: 19 órakor) 
2./ Aug. 16-18. (hétfõtõl szerdáig) 9-12 óra között
A kézmûves foglalkozásokra is jelentkezni kell! A részvétel díjtalan.
Adományokat elfogadunk a foglalkozás és az ÖRÖMHÍR tábor javára.
Jelentkezés és információ: Pálinkás Ibolya telefon: 06 20 886-4851.
TTáábboorroozzááss  TTóóaallmmáássoonn  
GGyyeerrmmeekk  hheetteekk  77-1122  éévveesseekknneekk::
1. hét: június 27. – július 3. (angol, foci, baseball)
2. hét: július 4-10. (angol, kosár, foci)
3. hét: július 11-17. (angol, német, foci)
IIffjjúússáággii  hheetteekk  1122-1199  éévveesseekknneekk::
4. hét: július 18-24. (angol, foci, német, röpi ) Extra: aquapark
5. hét: július 25-31. (angol, foci, röpi, disc-golf)
6. hét: aug. 1-7. (angol, kosár, baseball, röpi)
7. hét: aug. 8-14. (angol, kosár, amerikai foci kezdõknek)
WOL Élet Szava Magyarország Alapítvány. 2. Telefon: 29, 426-003, 
fax: 29, 426-341, 
Email: tabor @eletszava.org, www.esztabor.hu, www.eletszava.org

Szító Marika emlékezetére
Sûrû, sötét felhõk vándorolnak az égen,
Maradásom nincs ezen a vidéken.
Az van írva fel a vándor-felhõkre: 
Szerettünk, Marika, el kell válnunk örökre.

De szomorú eset történt velem a minap,
Jaj, de búsan szólt a szadai harang.
Azt vágta az mind a két oldalára:
Egy jó lélek mén föl a mennyei tájházba. 

Kovács Tamásné Bözsi néni által írt és énekelt szöveg, ismert 
dallamra. Elhangzott a Tájházban, Szító Marika emléknapján. 

Azt dalolja a kismadár a virágos ágon:
Legszebb ország Magyarország ezen a világon.
Azt zúgja a Tisza, Duna hömpölygõ hulláma:
Áldott legyen a világnak ezen koronája. 

Elénekelték a Hõsök Napján, május 30-án
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Május 31-én tartotta a szokásos rendben
a testületi ülését az önkormányzat. A ta-
nácskozást zárt üléssel kezdte a testület,
mely az ügy fontossága miatt hosszúra
nyúlt, így a nyílt tárgyalás csak 1930-kor
kezdõdhetett el.

A két ülés közti idõszakról Vécsey
László polgármester örömmel ismertet-
te, hogy a felnõtt labdarúgó csapatunk
megnyerte a bajnokságot, s õsztõl egy
osztállyal feljebb játszhat. 

Polgármester úr azt is bejelentette,
hogy június 15-én adják át a Zöld Híd-
nak nevezett hulladékkezelõ rendszer
Kerepes és Gödöllõ között, az Ökörtelek-
völgyben található telepét, amely össze-
sen 106 település hulladékát hivatott a
legkorszerûbb módszerrel kezelni. Ez azt
jelenti, hogy a lehetõ legteljesebb módon
szétválogatják a szemetet, mindent újra-
hasznosítanak, amit lehet, a zöldhulla-
dékot és az egyéb szerves anyagot, a pa-
pírt, a fémet, a mûanyagot, stb., és való-
ban csak a használhatatlan anyag, példá-
ul a sitt kerülhet lerakásra, az pedig olyan
módon, hogy a talajt és a környezetet
semmi se károsítsa. Ez a nagyberuházás
EU támogatásból épült, de a mûködteté-
sét már a szemétszállítási díjakból kell
kigazdálkodni, s ez díjemelkedéssel jár,
amire minden településen számítani
kell. A szadai önkormányzat azonban
felkészült erre a helyzetre, így a lakosság
csak kevésbé fogja megérezni, ellenben
sok más településsel, ahol ugrásszerû díj-
növekedést okoz majd az átállás.
Ismertette továbbá Vécsey László, hogy
az esõzések tovább rongálták a patakme-

der (mélyárok) támfalait, ami miatt a
munkát el kell kezdeni, bár pályázni sze-
retnének állami pénzek bevonására.

RENDELET A SZOCIÁLIS ELLÁTÁSRÓL 
ÉS TÁMOGATÁSRÓL
Folyamatban van a fõtér kialakítással
egyben a Szociális Alap Kezelõ (SZAK)
épületének a megújítása, ezért úgy dön-
tött a képviselõ-testület, hogy a házi se-
gítségnyújtásra és az idõsek nappali ellá-
tására vonatkozó térítési díjak új mérté-
két majd csak a szép új környezet birtok-
ba vételekor vezetik be, mert évközben
amúgy sem szerencsés a díjakat módosí-
tani.

A KÖLTSÉGVETÉS ELSŐ NEGYEDÉVES 
TELJESÍTÉSE
Török László bizottsági elnök ismertette,
hogy az április végéig ismertté vált tény-

adatok tükrében a gazdálkodás rendben
folyik. Az adóbevételek az idõarányosnál
nagyobb mértékben érkeztek be, s az
adóhátralékok behajtása is eredményes.

A POLGÁRMESTERI HIVATAL 2009-ES 
BESZÁMOLÓJA
Jámbor Lajos jegyzõ úr részletes beszá-
molót készített a Hivatal minden egysé-
gének bemutatásával. Egy számadat sze-
rint a Hivatalban az év során 2815 ügy-
iratot iktattak, ennek legnagyobb része
adóigazgatási ügy volt.
A Polgármesteri Hivatal által 2009-ben
beszedett adók mennyisége a következõ:

helyi iparűzési adó 188 millió Ft
gépjárműadó 32 millió Ft
kommunális adó 21 millió Ft
bírság, pótlék, egyéb 4 millió Ft
összesen 246 millió Ft
Az iparűzési adóbevétel 25 millió Ft-al lett ma-
gasabb, mint az előző évben. Fizetési megha-
gyást 433 esetben küldtek ki.

Más érdekes adatok:
születés anyakönyvezése 1 db
házasság anyakönyvezése 15 db
haláleset anyakönyvezése 31 db
névmódosítási kérelem 3 db
állampolgársági eskü 7 db.
lakcímbejelentés 426
lakcím kijelentkezés 154

A beszámoló kapcsán Bajkai Andrásné
javasolta, hogy a Hivatal térjen át egy
korszerûbb számítástechnikai nyilván-
tartási rendszerre, amely ugyan beruhá-
zást igényel, de az összeg a könnyebb,
egyszerûbb és gyorsabb megoldásokkal
megtérül.  

AZ EGÉSZSÉGHÁZ ÜGYE
A régóta folyó egyezkedést a bizonyta-
lanná vált gazdasági helyzet megakasz-

VécseyLászló és Szűcs Lajos a Pest
Megyei közgyűlés elnöke a Zöld Híd

project megnyitóján

A Polgármesteri Hivatal dolgozói

K é p v i s e l õ - t e s
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totta, s már jó ideje jogász levelezésben
merül ki a tevékenység. Bár az önkor-
mányzat nem zárkózott el a megoldás
elõl, de nem kívánnak ötven évre elköte-
lezettséget vállalni most, az õszi helyha-
tósági választások küszöbén. 

A SZÉKELY BERTALAN ÁLTALÁNOS ISKOLA
2010/2011 TANÉV INDÍTÁSA
A döntés értelmében szeptembertõl há-
rom elsõosztály indulhat az iskolában. A
nem szadai gyermekek felvételét most
még nem, csak a következõ tanévtõl tilt-
ja az önkormányzat. Az iskola 300. tan-
évének emlékére egy dombormûvet ké-
szíttet.

Vállalta a képviselõ-testület a Lisznyay
Szabó Gábor Zeneiskolába járó 72 szadai
gyermek zenei képzésének támogatását
az elõttünk álló tanévre 500.000 Ft érték-

ben. Ezen túl azonban a zeneiskolai kép-
zés és a költségvetéssel kapcsolatos kér-
dések tisztázására meghívják igazgató
asszonyt egy testületi ülésre.

POLGÁRMESTERI TÁJÉKOZTATÁS
A Háromfertály – Mélyárok csapadékvíz
elvezetési rendszer kivitelezési munkála-
taihoz az engedélyes tervek elkészültek, s
a Postától, a Rákóczi út alatt, majdnem a
Vasút utcáig önkormányzati tulajdonba
került a partoldal. Az engedély egészen a
veresi Pamut tóig érvényes, s záportározó
készítést is tartalmaz. Ha kiírnak ilyen
munkálatokra állami pályázatot, akkor
indulunk rajta. Szóba került, hogy a víz-
társulat anyagi részvállalását is célszerû
megkérni, bár az esély nem nagy.

Szada is csatlakozik a Közép-Európai
Szövetséghez, amelynek a Kárpát-me-

dencébõl már 500 település a tagja. Vár-
hatóan beépül az önkormányzati tulaj-
donú ingatlan a COOP mellet,
takarékpénztárat kívánnak oda építeni.

Meghívást kaptunk Kecset-Kisfaludba,
erdélyi testvértelepülésünkre, augusztus
utolsó hétvégéjére. 20 fõt várnak, de több
személy is mehet, ha szállásról maga
gondoskodik, például panzióban.

A német testvértelepülésrõl, Neukirch-
bõl pedig szeptember végére várunk lá-
togatókat.

Hamarosan indul a szokásos Örömhír
Tábor. A képviselõk a tavalyi elvek sze-
rinti támogatással értettek egyet.

Bemutatkozott Petneházy Balázs a
Napóra Fesztivál kitalálója és megvalósí-
tója, aki a Székely Bertalan Napi ünnep-
séghez is jelentõs pénzügyi támogatást
szerzett.

Bajnok lett a kölyökcsapatunk is!
Az idei évadban Szada 2001-2002-es korosztályú labdarúgó
csapata bajnoki címet nyert. Az éremosztásra várhatóan 2010.
június 25-én kerül majd sor a szadai futballpályán.
Lapzártakor érkezett hír, a gyerekek megtetézték a bajnoki címet
egy 66 neves csapatból álló kupán, Egerben is megállták a
helyüket, ezüstérmet szereztek!
Gratulálunk és várunk mindenkit a bajnoki cím átadó ünnep-
ségére.

Mégsem lesz ingyenes az M3
Legújabb hírünk szerint, a hatóságok másként értelmezik a
hivatkozott rendeletet, s nem lesz ingyenes az M3, hiába adják
át az M31-es utat Nagytarcsa és Gödöllõ között. 
Az út pedig már majdnem kész van, lásd csatolt képünkön.

Bízunk benne, hogy ez 
a körzeti megbízotti feladatokhoz 

a Napóra Fesztivál szervezője által felajánlott 
komoly gépkocsi is hozzájárul 

a közbiztonságunk növeléséhez. Köszönjük.

Pálmai Zoltánné és Petrák Árpád alpolgármester Vécsey László ülést vezet

t ü l e t i  ü l é s e k
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Vécsey László polgármestert a tavaszi országgyûlési választá-
son, a FIDESZ-KDNP színeiben, a Gödöllõi körzetben, nagy
fölénnyel országgyûlési képviselõnek választották. Szerkesz-
tõségünk interjút kér polgármester úrtól, hogy a lakosságot is
joggal érdeklõ kérdésekre elsõ kézbõl kapjunk válaszokat.

Milyen feladatot vállalt az országgyűlésben?
19 bizottságból lehetett 3-at választani. Mivel a képviselõcso-
portunk igen nagy létszámú, mindenkinek egy bizottsági
hely jutott. Én a Foglalkoztatási és Munkaügyi Bizottságba
kerültem be, amit a harmadik helyen jelöltem meg. A bizott-
ságunk már felállt, de ezen belül még lesznek egyes felada-
tokra szakosodott albizottságok is. Behatóbban tehát az el-
következõ idõszakban, az Országgyûlésben a foglalkoztatás-
sal és a munkaüggyel fogok foglalkozni.

Hogyan változnak meg az önkormányzatok az új szabályozás
értelmében? Itt Szadán, hány tagú lesz a képviselő-testület?
A most hozott törvény a FIDESZ legfontosabb választási ígé-
rete volt, csökkentjük az országgyûlési, valamint az önkor-
mányzatokban tevékenykedõ képviselõk létszámát. Ezen túlmenõen
átalakítjuk, rendbe tesszük az önkormányzatok feladat ellátására, ha-
tásköreire, finanszírozására vonatkozó rendeleteket. Ez igen aprólékos
munka lesz, de a létszámcsökkentésekrõl és az ehhez kapcsolódó szer-
vezeti kérdésekrõl máris döntöttünk. Szadán a jelenlegi 11 képviselõ és
a polgármester alkotta testület az õszi helyhatósági választástól már
csak mindössze hat képviselõbõl és a polgármesterbõl áll majd.

Jelenti-e ez azt, hogy a kevesebb képviselői hely miatt erősödik 
a verseny, a harc a jelöltek között? 
A képviselõi helyek számának a csökkenése miatt feltételezhetõ, hogy
nagyobb harc alakul ki a helyekért, amennyiben a szokott létszámban
lesznek jelöltek. Az önkormányzati munka presztizse azonban az el-
múlt 4 ill. 8 évben elég megromlott, így lehet, hogy eleve kevesebb je-
lölt akar majd a nagyon nehéz helyzetben lévõ önkormányzatokban
dolgozni. A sok reménytelennek tûnõ megoldatlan feladat miatt arra
számítok, hogy az idén lényegesen kevesebben fognak jelentkezni erre
a komoly felelõsséggel járó tisztségre.

Mindig vannak azonban olyan elkötelezett emberek, aki ha nem is
kerülnek be a képviselõ-testületbe, akkor is tenni akarnak a közössé-
gért és meg is találják a helyüket.

A képviselő-testület összetételében a régiekre számíthatunk-e majd, 
vagy várhatók új arcok is?
Ez teljesen kiszámíthatatlan, és most még korai is errõl beszélni, mert
lényeges tényezõk nem ismertek még, amik ezt befolyásolhatják.
Szadán eddig az volt a jellemzõ, hogy 20-25 fõ szánta rá magát az in-
dulásra. Nagy kérdés, hogy közülük hányan gondolják azt, hogy ismét
nekivágjanak, hány jelenlegi képviselõ vállalja újra a megmérettetést,
és hányan gondolják azt a nem õslakos Szadaiak közül, hogy megpró-
bálkoznak, mert a lakókörnyezetükben már olyan ismertségre tettek
szert, hogy esélyük lehet a bekerülésre? Ezekre a kérdésekre õsszel meg-
kapjuk a válaszokat. A választás pontos idõpontját a Köztársasági El-
nök még nem jelölte ki, de október elejére számítunk. Mivel az önkor-
mányzatok költségvetése meglehetõsen bonyolult, célszerû minél
elõbb megtartani a választásokat, hogy az új testületnek legyen ideje rá-
készülni a költségvetési évre.

Az M31-es átadásával ingyenessé válik-e az autópálya Gödöllőig 
vagy sem?
Nem válik ingyenessé. Már sokszor felmerült ez a kérdés, de ha Fótig
lenne ingyenes, akkor a gödöllõiek kérnék odáig, ha Gödöllõig lenne,

Megkérdeztük A POLGÁRMESTERT!
akkor a Bagiak igénye erõsödne meg, és így tovább. Mindenki
szereti a saját számára kedvezõen értelmezni a híreket, de úgy
gondolom ez komolyan nem merült föl. Az M0-ás ingyenes, és
úgy tudom, hogy az M 31-es is ingyenes lesz, de az M3 nem.

A most átadott Zöld Híd hulladékkezelési rendszer milyen válto-
zásokat hoz Szada számára?
Ez a szalagátvágás egy nyolcéves, és több mint 6 milliárd Ft-
os beruházás végére tett pontot. Kezdõdhet a mûködtetés.
Ebbõl a nagyrészt Uniós összegbõl épült meg ez a lehetõ leg-
korszerûbb hulladékkezelõ rendszer, amely 106 önkormány-
zatot szolgál majd ki. Nagyszerû lehetõség, amit hiba és bûn
lenne nem kihasználni. Ezzel a polgármesterek egyet is érte-
nek, egyedül az idõzítése okoz gondokat több településen. Az
a baj, hogy az ország gazdasági helyzeténél fogva a családok
kimerítették a tartalékaikat, s minden áremeléssel tovább
sújtjuk õket. Ahol eddig mesterségesen alacsonyan tartották a
szemétdíjat, ott most nehézségek akadnak, mert ez a megol-
dás bár nagyon korszerû, de ennek bizony ára is van. Az el-
szegényedett önkormányzatok pedig már nem tudják átvál-

lalni a lakosság terheit ilyen mértékben. Lesznek belõle gondok.
Szada szempontjából azonban nagy változás nem várható, mert

évek óta igyekeztük szinten tartani a díjazást. Az önkormányzatok szá-
mára némi könnyebbséget jelent, hogy a társulás tanácsa és a polgár-
mesterek úgy döntöttek, hogy az amortizáció terhére ezt az átállási évet
a díjszabás szempontjából megkönnyítik. A lerakási díj tonnánként 10
és félezer Ft lesz, ami csak kicsit haladja mega szadai összeget. Nekünk
Szadán majd csak 2011-12-tõl lesz érezhetõ az emelkedés. Keressük a
takarékosabb megoldásokat közben is, például a szelektíven gyûjtött
hulladék mennyiségének növelésével.

Miért fordult egy szülői csoport az önkormányzathoz az iskolával 
kapcsolatban?
A nézeteltérések megoldása érdekében több fórumot tartott az iskola,
több esetben magam is részt vettem ezeken, s a képviselõ-testület is
foglalkozott az üggyel.

Mi az iskolának a fenntartói vagyunk, nem szólunk bele az igazgató-
úr intézményvezetõi feladataiba. Jeleztük azonban, hogy az iskola bel-
sõ életének alakításában a legfontosabb a gyerek legyen. A szülõkkel
nagyon szoros kapcsolattartást várunk el. A júniusi képviselõ-testületi
ülésen a szülõk és az igazgató úr között megtörtént az egyeztetés, ami
orvosolja a kialakult gondot. Ha azonban szükséges, akkor a következõ
tanév megkezdése elõtt ismét foglalkozunk vele. Mivel a képviselõ-tes-
tület döntést hozott, a megállapodás tartalmi része az osztályindításról
nem változhat. Okozhat azonban még gondot a parkoló használat. 

A szülõk több mint fele azt szeretné, hogy zárt legyen az iskolaudva-
ri parkoló, mert a gyerekek elsõdleges érdeke, hogy biztonsággal tudja-
nak közlekedni. A szülõk másik fele pedig az ellenkezõjét szeretné. Ez
is érthetõ. Rohanó tempóban élünk, és nagyon sok szülõnek nincs
más választása, minthogy gépkocsival hozza a gyereket az iskolába. Az
iskolás gyermekeket ki lehet tenni a kocsiból a bejáratnál, hogy menje-
nek be egyedül az iskolába, de az óvodás gyereket be kell vinni, át kell
öltöztetni, tehát parkolóhelyre van szükség.

Ennek a gondnak a megoldásában segítségünkre lesz fõtér kialakítás,
ami már a nyár folyamán elkezdõdik, de szinte biztos, hogy szeptem-
berre nem végzünk vele. Erre az idõszakra megoldásként átmenetileg
ismét megnyitjuk a parkolót, de forgalmi rendet vezetünk be az udva-
ron. Behajtás csak a fõkapun lesz, kihajtás pedig csak az étkezõ mellet-
ti szerviz úton. A kihajtó kocsik számára – hogy a forgalom, ne az isko-
la bejáratánál torlódjon fel – leaszfaltozzuk a Petõfi utcáig tartó sza-
kaszt, s ott vezetjük rá a kocsikat Fõ útra, ahol könnyebb lesz akár jobb-
ra, akár balra kifordulni. Ennek a költségét ki kell gazdálkodnunk.
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Hogyan értékeli Polgármester úr a már másodszor megrendezett Napóra
Fesztivált?
Az elsõ után azt lehetett hallani, hogy a szervezõknek igen nagy veszte-
ségük volt. Úgy tûnik, mégsem vesztették el a kedvüket. Bízom benne,
hogy megmarad a lendületük, mert az embereknek nagyon tetszett. Ta-
lán ennyien Szadán még soha nem voltak ilyen rendezvényen, még más
településekrõl is jöttek emberek, mert ilyen nincs sehol a környéken.

Folytatódik-e a megtorpant TESCO beruházás?
A Környezetvédelmi Felügyelõség és a vízügyi szervek hoztak egy ha-
tározatot, amit azonban szintén meg lehet támadni, azaz fellebbezhe-
tõ. Kérdés, hogy a veresegyházi civilszervezetek mit lépnek a további-
akban.

Mit tehet Szada az ország árvízkárosultjainak a segítése érdekében?
Egy Keresztény Demokrata polgármester nagyon jó kezdeményezése,
hogy minden település építsen fel egy házat a rászorultak számára. Ez
egy nagy költségvetéssel rendelkezõ város esetében megoldás lehet, de
egy Szada méretû és költségvetésû kistelepülés sajnos ennyit nem tud
év közben kigazdálkodni.

Számos olyan lehetõség van azonban, amiben mi is az árvízkárosul-
tak segítségére lehetünk. A Máltai Szeretetszolgálattól kezdve a SZAK-

Jártamban, keltemben fákat láttam kertemben – avagy a kültérifa felü-
letkezelésének szépségei.

Nagyon szép községünk van. Település épületein, kertjeiben rengeteg
fából készült elem található. Szeretjük ezt az anyagot, az erezet és for-
málhatóság szabadsága, meleg tapintás a természetközeliség érzése és
számos egyéb jó tulajdonsága miatt is. Ingatlantulajdonosként tudom,
hogy a kert és a ház fejlesztése nagyon költséges és idõigényes dolog.
Már az állagmegóvás is sok energiát felemésztõ feladat. Ezen cikkben a
kültéren található fafelületek kezelésével kapcsolatban szeretném buz-
dítani a kedves lakosokat.

Éghajlatunkon a kültérre elhelyezett faalapanyagú építmények, tár-
gyak igen szélsõséges környezeti hatásoknak vannak kitéve. A gyakori
elázás, kiszáradás váltakozására érzékeny fa folyamatosan dagad és
zsugorodik. Ez az oka annak, hogy az igényesen megmunkált és a fes-
tékgyártók által elõírt technológiai folyamatoknak megfelelõen kezelt
nyílászárók, kerítések stb. felülete három-négy év után kezd megsérül-
ni, festéke peregni. A le nem zárt felületeken keresztül, egyre inkább
közlekedik ki-be a nedvesség, így a kevésbé rugalmas festék még job-
ban sérül, az UV-sugárzásról nem is szólva.

Az esztétikum mellett fontos, hogy a helynek megfelelõ fafajtákat 
válasszunk. Esõ által vert és erõs napsugárzásnak kitett részeken elsõ-
sorban a keményfák (akác, vörösfenyõ, tölgy esetleg bükk) használata
javallott. A kevésbé érzékeny részeken a fenyõfélék is teljesen megfele-
lõek, amennyiben hozzáillõ rugalmasabb felületkezelõ anyag mellett
döntöttünk.

Elsõ festéskor gondosan válasszuk ki a felületkezelõ anyagot. Javas-
lom a minõségi festékgyártók termékeit, hiszen ha nem három, hanem
hat évente kell egy 30 m2-es lambéria felületet vagy 15 nyílászárót át-
kenni, akkor az anyagköltségnek többszörösét megspóroljuk rövidtá-
von. A már erõsen megrongálódott részeken az egyrétegû festés csupán
a probléma elodázása. Ilyen esetben a korhadást, elszínezõdést el kell
távolítani (kaparás, csiszolás) és elõröl felépíteni a gyártó által elõírt
rendszert (leggyakrabban 1 réteg alapozó és 2 réteg lazúr vagy fedõfes-
ték). Külön szeretném felhívni a figyelmet arra, hogy a nem látszó ke-
zeletlen vagy sérült részeken ugyanúgy átnedvesedik és szárad a fa, te-
hát érdemes a karbantartást precízen végezni vagy ilyen tulajdonságok-
kal megáldott szakemberre bízni.

Összességében arra szeretnék bíztatni, hogy ne hagyjuk tönkremen-

ig gyûjtenek természetben is adományokat és számlákra is be lehet fi-
zetni. A waldorfosok szép kezdeményezése, hogy ház nélkül maradt
családok gyermekeit ingyen táboroztatják itt nálunk. Õk is szívesen
vesznek minden csatlakozó segítséget. Természetesen az önkormány-
zat a megfelelõ formában és megfelelõ módon segíti, támogatja a civil
kezdeményezéseket.

Túl vagyunk-e már a válságon Ön szerint?
Még nem látható tisztán. A gazdasági válságnak hullámai vannak,
idõnként mélyül, máskor enyhül. Az azonban biztos, hogy az európai
környezetben, és ahogy a hírekbõl lehet látni a világban is, egy vissza-
fordíthatatlannak tûnõ folyamat indult meg, és ebben Magyarország
az élenjáró. A pénzügyi spekuláció helyett a munka, az értékteremtés
irányába változik a gondolkodás. A gátlástalan és parttalan spekuláci-
ót vissza kell szorítani. Nagyon örülünk, hogy a napokban a német
pénzügyminiszter jelentette be, hogy az Európai Unió kiveti a bank-
adót, ahogy az a FIDESZ- KDNP ígéreteiben is kiemelt helyen szerepel.
Magyarország ebben az elsõk között van, mégpedig egy kétharmados
kormánnyal. Lehet, hogy ez az a pillanat, amikor végre egy rakéta se-
bességgel indulhatunk a kibontakozás irányába.

lejegyezte: Windhager

ni azt a sok szép ács és asztalosmunkát, ami körül-
vesz bennünket. Hajoljunk közel néha hozzájuk,
mint például a kocsinkhoz, és reagáljunk a kezdõ-
dõ problémákra. Itt a nyár, irány a festékbolt!

Boros Gábor

Hórusz Ingatlan
INGATLANFEJLESZTÕ ÉS ÉPÍTÕIPARI KFT.

Vállalja családi házak és lakóépületek felújítását, átalakítását,
teljes körû, kulcsrakész kivitelezését, tervezését, mûszaki 

felügyelettel és az engedélyezéssel kapcsolatos ügyintézéssel. 
Minden munkákat INGYENES minden részletre kiterjedõ 

költségvetés készítése elõz meg. 

ÁLLANDÓ AKCIÓNK:
AZ ÁLTALUNK ÉPÍTETT CSALÁDI HÁZAKNÁL 

A TERVEZÉS INGYENES!!!

Kistarcsán a Móraligetben 80-137 nm-es mediterrán stílusú iker-
házi lakások magas felszereltséggel saját 480 nm-es 

kertrésszel kiváló minõségben eladók. A környéken referenciák
megtekinthetõk. 21.9 M Ft.–27. 9 M Ft. 

Elérhetõségeink:
horuszingatlan@invitel.hu ■ www.horuszingatlan.hu

Bársony Erika: 06/70-433-40-98

Faápolási tanácsok
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A Magyar Élelmiszerbank
újabb adománya

A Magyar Élelmiszerbank Szervezet jóvoltából ismét, 2010. június
hónap végén, mintegy 320 fõ részesülhet tartós élelmiszeradomány-
ban. A szervezettõl élelmiszert pályázat útján lehet igényelni. Pályá-
zatot csak Önkormányzat vagy segítõ szervezet nyújthat be, magán-
személy nem. Jelen esetben is az élelmiszeradománnyal kapcsolatos
mindennemû feladatot a korábbiakhoz hasonlóan a szadai Család-
segítõ Szolgálat vállalta fel.

Azt, hogy ki részesülhet az adományból, szigorú szempontok sze-
rint az adományozó szervezet határozza meg. Helyi szinten pedig
szakemberek, úgy, mint háziorvosok, védõnõk, családgondozók,
Önkormányzat, oktatási- nevelési intézmények ajánlásával történik
az élelmiszerek szétosztása.

A korábbiakhoz képest, most még kevesebb rászorulót tudunk se-
gíteni a tartós élelmiszeradománnyal. Ebbõl az adományból több-
gyermekes rászoruló családokat, munkanélkülieket, tartós betege-
ket, bedõlt hitel miatt ellehetetlenült családokat tudunk támogatni.
Szada lakossága, mintegy 4200 fõ. Sajnos minden rászorulót egy-
szerre nem áll módunkban segíteni, bármennyire szeretnénk is.
Azonban kérjük Önöket, hogy ha tudomásuk van olyan lakosról,
akinek jól jönne egy ilyen jellegû segítség is, azt a felsorolt szakem-
bereknél, illetve intézmények munkatársainál, de elsõsorban a Csa-
ládsegítõ Szolgálatnál (06 28 503 625) jelezzék névvel, címmel.

Ígéretünk van arra, hogy a 2010.-es év második felében egy hason-
ló jellegû szállítmánnyal szeretnék még támogatni Szadát. Akkor a
jelzett lakosokat, családokat is igyekszünk támogatni.

Ha nem érkeznek be újabb javaslatok, az említett szakemberek a
meglévõ adatok szerint osztják szét az újabb adományt. Reklamáci-
ót ebben az esetben nem tudunk elfogadni!

Kérjük Önöket, hogy az adományban részesülõ embertársainkra ne
irigykedve figyeljünk, hanem tudjunk együtt örülni velük, és adjunk
hálát azért, hogy nekünk, Önöknek van munkánk és egészségünk!
Köszönjük segítségüket és megértésüket!

a SZAK munkatársai 

Munkaerőpiaci helyzet

A térségünkben is megnövekedett munkanélküliség indokolja a fog-
lalkoztatási helyzet javítását célzó kutatást és projectindítást, melyet
Gödöllõn, a Befogadó Munkahely Programot. Ezzel kapcsolatban
idézünk az elõzetesen kiadott sajtóközleménybõl.

Javítható a kistérségi foglalkoztatás
A foglalkoztatás különbözõ szereplõi közötti összefogásra, a mun-
kaerõ-piaci keresletet követõ, színvonalas képzési kínálatra, mûkö-
dõ pályaorientációs rendszerre, karrierkövetésre, illetve a tömegköz-
lekedés fejlesztésére lenne többek között szükség a Gödöllõi kistér-
ség foglalkozatási helyzetének javításához – állapította meg a Gö-
döllõi Foglalkozatási Paktum helyzetfelmérése. 

„A kutatás eredményeinek egyik legfontosabb megállapítása,
hogy nincs kapcsolat, nincs kommunikáció a Gödöllõi Kistérség
munkaerõ-piaci szereplõi között, de mindegyikük nyitott lenne az
együttmûködésre a foglalkoztatási helyzet javítása érdekében” –
számolt be a felmérésrõl Dr. Káposzta József a Szent István Egyetem
Regionális Gazdaságtani és Vidékfejlesztési Intézet igazgatója. 
A projekt elsõdleges célja a Gödöllõi kistérség gazdasági és társadal-
mi helyzetének, azon belül is elsõsorban foglalkoztatási helyzeté-
nek komplex vizsgálata volt. A felmérés keretében megszólították 
a munkaerõ-piac különbözõ szereplõit: munkaadókat, munkaválla-
lókat, álláskeresõket, önkormányzatokat, civil szervezeteket, képzõ-
intézményeket és szociális alapszolgáltatási intézményeket….

A szervezet 12 hónapos támogatással olyan munkahelyekkel álla-
podott meg, ahol a munkaerõpiacról kiszorult (pályakezdõ, gyes-
rõl, gyedrõl visszatérõ, 50 év feletti munkanélküli, stb.) alkalmazot-
tat foglalkoztatna, úgy, hogy a jelentkezõt minden tekintetben alkal-
massá is teszik a megcélzott munkaköri feladatok ellátására.

Windhager Károly

Kéményseprő-ipari közszolgáltatás ellátása Pest megyében
A Pest Megyei Közgyûlés 21/2010 (V.28.) sz. KGYH alapján, a Magyar Kémény Kft. ( régi nevén : Somogy Megyei Kéményseprõ Ipari Kft.)
jogosult a 27/1996.(X.30) számú és az azt módosító 51/1999. BM. rendelet értelmében a kötelezõ kéményseprõ-ipari közszolgáltatás ellá-
tására Pest megye területén. 

ELÉRHETÕSÉGEK:
Központ 1126 Budapest, Böszörményi u 24/b
Ügyfélszolgálat Filó András Tel.: 06-70-377-41-04
Tervfelülvizsgálat Berki Tamás: 06-70-377-41-18
Használatbavételi engedélyek, kéményvizsgálatok megrendelése:
Filó András 06-70-377-41-04
Fõmérnök Oláh Csaba : 06-70-377-41-07

KIRENDELTSÉG:
Vác,2600 Zrínyi u.9.
Kirendeltség vezetõ: Berecz István 06-70-377-40-91
Ügyfélszolgálat: 06-70-377-40-92

A beruházás megkezdődött a SZAK épületén

Farkasné Fülöp Hajnalka érdeklődik egyes részletekről
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Kedves Szülõk!
A mai nappal lezárul a 2009/2010-es
tanév szorgalmi idõszaka. Ha egy
hónappal korábban történt volna ez,
boldogan ültem volna le számítógé-
pem elé megírni az összegzõ, búcsú-
zó sorokat. De a sors, vagy inkább 
a gazdasági helyzet közbeszólt. 
A szadai önkormányzat sem képes
már a megszokott anyagi feltételeket
biztosítani a legideálisabb mûködte-
téshez. Így én is megszorításokra
kényszerültem, négy osztály össze-
vonásra került, 1.5 pedagógus állás-
helyet megszüntettem. Nem szívesen
bár, de lépnem kellett, belátva az in-

tézkedés  szükségességét. A megszokott jobb helyzethez képest va-
ló visszalépésnek természetesen senki sem örült, sõt az 1.c osztály
szülõi közössége – gyermekei érdekében -–erõteljesen aktivizálta
magát. Hirtelen „minden" eszükbe jutott. 4,5 ill. 2 órás szülõi érte-
kezletek során sorolták gondjaikat, melyek a gyermekek éheztetésé-
tõl, a lehallgató mikrofonokon át, a hiányzó WC ülökékig az isko-
lai élet minden területére kiterjedtek. Aki szelet vet, vihart arat. Akár
magamra is érthetem. Remélem a következõ tanév kezdetéig sikerül
minden vitatott kérdést tisztázni, mindent és mindenkit a helyére
tenni, és újra nyugodt, békés körülmények között folytatni a terv-
szerû, tudatos és eredményes nevelõ – oktató munkát.

Ezt tettük az elmúlt tanévben is. Mind alsó, mind felsõ tagoza-
ton meghatározó többségben szakképzett, hiteles és feladatukat hi-
vatásszerûen gyakorló pedagógusok irányították a gyermekek kép-
zését. Ráadásul – szülõi összefogással - két új tanteremben is. Mind
az órákon, mind a korrepetálásokon minden gyermek megkaphat-
ta az anyag elvégzéséhez szükséges maximális segítséget. A „többi"
már csak tehetségén, szorgalmán és a szülõi támogatottságon múl-
hatott. A lassabban haladókat ezen kívül fõállású fejlesztõ pedagó-
gus, logopédus és pszichológus, gyermekvédelmis, valamint a SZAK
munkatársai segítették. Számtalan szak- és sportkörön gyarapíthat-
ta vagy gyakorolhatta tudását. A legszorgalmasabbak alsós-felsõs
tanulmányi versenyen, népdaléneklési, irodalmi és rajzpályázaton,
sportversenyeken, Ki Mit Tudon mérettethették meg magukat. Ta-
nulóink alsóban és felsõben területi, megyei, kistérségi versenyeken
szerepeltek kiválóan. Vers- és prózamondó, matematika, országos
képzõmûvészeti, Székely Bertalan és Petõfi versenyekrõl hoztak el
1-6. helyezéseket (részletek az Évkönyv hasábjain.). Szabadidõs
programjaink, ünnepélyeink, megmozdulásaink ebben az évben is
nevelési céljaink elérését, nemzeti és a keresztyén értékek átadását
szolgálták (Október 6., október 23., advent, karácsony, február 25.,
húsvét, Március 15. Trianoni Emlékhely avatás, Hagyományõrzõ
Nap). Az ÁMK többi intézményegységével együtt aktívan és tevéke-
nyen részt vettünk szinte minden községi megmozdulás, program
elõkészítésében és lebonyolításában (Szüreti Felvonulás, községi
karácsony, Március 15., Székely Nap, Székely vetélkedõ, Hõsök Nap-
ja) Az október 23-i nemzeti ünnepünkön a tantestület szervezte és
adta a községi mûsort faluházas (Falucskai Zoltán) és szülõi (Böjte
Horváth István) segítséggel.

Folytattuk – öko-iskola címünkhöz hûen a környezettudatos ne-
velést. Szelektív hulladék és használt elem gyûjtéssel, környezetszé-
pítõ napokkal, szerdánként gyümölcsnappal, virág ültetéssel és
gondozással.

Nagy örömünkre és sokunk megelégedésére elindult az egyik el-
sõ osztályban a Biblia csoport mûködése. Meggyõzõdésem, hogy

beváltotta a hozzáfûzött reményeket és méltó módon szolgálta az
oda járó gyerekek (és szüleik) testi – lelki épülését. Aki másként
gondolja, az valószínûleg nem kellõ alapossággal tájékozódhatott
ez ügyben. Õket segítheti a csoport tanítónõjével készült riport,
melyet Pálinkási Ibolya, az Örömhírtábor Alapítvány vezetõje ké-
szített, s mely várhatóan a 2111 júniusi számában lesz olvasható.
Természetesen hasonló szép eredmények születhettek a többi osz-
tályban is.

A diákok tanulmányi és közösségi munkáját egész évben folya-
matosan értékeltük a székely-tallérok segítségével is. A legtöbbet
gyûjtõ, közel 60 diák rész vehet az ún. Aranybusz - kiránduláson,
mely természetesen számukra ingyenes. Ebben az évben a Budake-
szi Vadasparkba látogatnak el június 22-én. 

Egyéb jelentõsebb programjaink: Múzeumi Nap, két papírgyûj-
tés, lábtengó, tollas, streetball, asztalitenisz iskolai bajnokság,
Thália színházi bérletes elõadások, Mikulás, bábelõadások, Zamat-
õrök koncert,  pólófestések, könyvárusítások, Diákfórum, Diáknap,
Egészségnap. Két másodikos diákunk képviselte Szadát a Magyar
Akadémikusok, Professzorok Világtanácsának Konferenciáján,
nyolcadikosok A Magyar Kultúra Napján a Magyar Kultúra Alapít-
ványhoz látogattak. Rendeztünk persze farsangot és - hagyományo-
san - a Kazinczy Szépkiejtési verseny Pest megyei döntõjét. Vendé-
günk volt: Zsákai Piroska, hortobágyi kitelepített, Balczó András.

A pedagógusok szakmai fejlõdését az alsós munkaközösség, a to-
vábbképzések, a szakmai folyóiratok és elõadások, az óra látogatá-
sok és megbeszélések, a hétfõi értekezletek, novemberben egész na-
pos tanácskozás, év végi pedagógus értékelés segítette. A diákok,
szülõk javaslatai és a "Gyûrûk Urai" döntése alapján 2010-ben az
ÉV PEDAGÓGUSA DÍJAT Gyenes Krisztina óvoda pedagógus, vala-
mint Pollákné Tóth Judit tanítónõ kapta. Köszönjük és gratulá-
lunk!

Hetedik alkalommal adtuk volna ki Évkönyvünket. Takarékossá-
gi megfontolásokból a Képviselõ testület nem járult hozzá kiadásá-
hoz. Az elõkészületi munkák a SZAMI Közhasznú Egyesület támo-
gatásával elkészültek, az Évkönyv nyomdai „feldolgozásra" készen
áll. A nyáron megpróbáljuk megtalálni a módját, hogy szeptember-
ben esetleg mégis mindenki kézhez kaphassa. Addig is néhány nap
múlva – reméljük – az iskola honlapján olvasható, megtekinthetõ
lesz (szada.hu)

Június 28-tól kezdõdik az iskolai tábor Novajon. Közel 40 gyerek
vesz részt ezen a programon, közülük 10-12 fõ kedvezményesen.  
A többiek rész vehetnek a Faluház, az Örömhírtábor nyári prog-
ramjain.

Esetleges hivatalos ügyek intézésére minden szerdán 9.00 és 13.00
között ügyeletet tartunk. Még elõttünk az egész nyár, de nagyon
csendben gondoljunk az új tanévre is. A "gyengébben" szereplõk-
nek augusztus 30-án 10.00 órától javítóvizsga felkészítést tartunk. 
A javítóvizsgák idõpontja 2010. aug. 31. 10.00.

2010/2011. tanév nyitó ünnepélye szeptember 1., szerda  8.00 a
Székely - kertben (rossz idõ esetén a tornateremben). Ekkor törté-
nik a tankönyvek kiosztása. Az elsõ napon - szokás szerint - osz-
tályfõnöki órák lesznek, melyeken elõkészítik az új tanévet. Elsõ
nap már indulnak a napközik, s természetesen lehet étkezni is.

Mindenkinek nagyon kellemes, békés nyarat és pihenést kívánok.
Köszönöm minden pedagógus, ÁMK dolgozó, szülõ, diák, képvise-
lõ, szadai (vagy nem szadai) jóérzésû ember támogatását, mellyel
az elmúlt tanévben is segítették hivatásunk gyakorlását.

SZÉKELY HÍRADÓ 7. ÉVFOLYAM / 3. SZÁM
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„Ballag már a vén diák…"
Az év utolsó tanítási napján június 15-én tartotta a Székely
Bertalan Általános Iskola a 8-os diákok ballagását. Az esõ
mentes jó idõre való tekintettel az intézmény udvarán zajlott le
az ünnepség. Az ünnepségen a ballagókat a 7-es diákok búc-
súztatták elõadásukkal, amit a végzõsök versekbõl és énekekbõl
álló mûsorukkal köszöntek meg. Egyben köszönetet mondtak
a pedagógusaiknak és az intézmény dolgozóinak. 
Ágotai Ferenc igazgató úr beszédjében elbúcsúzott tanulóitól és
kiemelte, hogy a mostani végzõsök szép eredményei páratlanok
az elmúlt években megszokotthoz képest. 
Az eseményt Vécsey László polgármester alkalomhoz illõ
ünnepi beszéde zárta.

Mezei

Pedagógus Nap

Az ÁMK hangulatos Pedagógus Napi ünnep-

séget tartott, melyen újabb aranygyûrûsöket

köszöntöttek, Pollákné Tóth Judit tanítónõ és

Gyenes Krisztina óvónõ személyében.

Gratulálunk!

Székely Diák-és Egészségnap 
Mint az elmúlt években, az idén is az utolsó tanítási napot nem
a tantermekben töltötték a Székely Bertalan Általános Iskola
tanulói. A gyerekeknek az iskola udvaron kialakított, a tanárok
által felügyelt különbözõ pontokon tették próbára magukat
mind testileg, mind lelkileg a Székely Diák-és Egészségnapon.
Többek között célba dobás, kreszpálya, ördöglakat, csülközés
(népi játék) várta a vakáció elõtt álló fiatalokat. A gyerekek
nagyon élvezték ezt a különleges utolsó tanítási napot. A képek
magukért beszélnek. 

Mezei Ádám

Trianon emlékhely
A Szadai Székely Bertalan ÁMK Általános Iskola a trianoni szé-
gyenteljes béke 90. évfordulója alkalmából Emlékhelyet avatott
június 4-én.

Évzáró Ünnepség
Tizennyolcadikán, pénteken került sor az általános iskolai bal-
lagásra. A rossz idõjárás miatt nem a Székely Bertalan kertben
tartották végül meg, hanem az iskola tornatermében. Az
eseményen Ágotai Ferenc igazgató köszöntötte a diákokat majd
a kiemelkedõ teljesítményû gyerekeket szólította, hogy átadja
nekik az év végi elismerésüket. Örömmel vettük, hogy nem
csak az alsós diákok fáradtak ki a dicséretekért, hanem a fel-
sobb éves tanulók is. Az tanévzárót Vécsey László polgármester
beszéde zárta, aki jó egészséget és kellemes szünetet kívánt a
gyerekeknek. 

M.Á.
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KÖZLEMÉNY
A közleményt az 1. c osztály szülõi munkaközössége, valamint minden
résztvevõ és támogató szülõ nevében készült.

RÖVID ÖSSZEFOGLALÁS
Az 1. c osztály szülõi munkaközössége kezdeményezte, hogy a 2009-
2010 tanévben elindított három elsõs osztály ne kerüljön összevonás-
ra és eredeti osztályfõnökök vigyék tovább az osztályokat.

A szadai önkormányzat képviselõtestülete 2009. május 31-i ülésén
arról tájékoztatta a szülõk képviselõit, hogy a kezdeményezést a gyer-
mekek érdekében támogatja és úgy döntött, hogy megtartja a 3 osz-
tályt jelenlegi formájában.

A testület feltételként szabta, hogy jelentõs gyermekelvándorlás ne
történjen.

TOVÁBBI KÉRDÉSEK
A szülõi közösség az osztály összevonások elkerülése mellett további
kérdésekkel fordult az iskola vezetõségéhez.

A közleményünk egyik célja, hogy a megbeszélésen elhangzott 
indítványok, esetenként kritikák egyértelmûek legyenek.

Az azóta eltelt idõben több rosszul értelmezett információval és kö-
vetkeztetéssel találkoztunk.A megbeszélések gyakran nagyon feszült,
ingerült formában történtek.

Fontos kiemelni, hogy kérdéseink nem személyek ellen irányulnak,
hanem olyan témaköröket érintenek, amelyek zavarólag, károsan
érinthetik gyermekeinket.

Ez alapján 4 hangsúlyos témakört szeretnénk kiemelni:

POLITIKA AZ ISKOLÁBAN
Be lehet-e engedni a politikát az iskolába? Etikailag hogyan szabályoz-
ható a politikával kapcsolatos véleménynyilvánítás tanár és diák kö-
zött?

VALLÁS AZ ISKOLÁBAN
A kérdés elsõsorban azért merült fel, mert a tervezett összevonás csak
az 1a. és 1c. osztályokat érintette. Az 1b., azaz „biblia osztály” miért
volt védett ebben az esetben? Jogos-e az ilyen fajta megkülönböztetés
egy önkormányzati iskolában?
Hangsúlyozzuk, hogy nem a vallásoktatást nehezményeztük, hanem
az ilyen fajta megkülönböztetést!

ÉTKEZTETÉS AZ ISKOLÁBAN
Többen jelezték, hogy a gyerekeik gyakran éhesek maradtak az iskolai
ebéd után. Mint kiderült kor alapján különbözõ adagokat kaptak, az-
zal a lehetõséggel, hogy repetát kérjenek.

Úgy gondoljuk, hogy ez az elosztási rendszer nem megfelelõ és igaz-
ságtalan, mert minden család kortól függetlenül egységes árat fizet az
étkeztetésért, valamint nem minden, – esetünkben 7-8 éves gyerek, –
mer és szeret repetát kérni és erre nem is lehet õket kényszeríteni.

AZ ISKOLÁVAL KAPCSOLATOS MINŐSÉGI KIFOGÁSOK
Az osztályok összevonásának bejelentése után a szülõi közösség meg-
alakult. Ennek gyorsan híre ment és több olyan megkeresést kaptunk,
amelyek kritizálták az iskola minõségét. Nagyrészünknek kisgyerekei
vannak, nem volt tapasztalatunk az iskolával kapcsolatban, ezért ter-
mészetes módon aggodalmat okoztak függetlenül attól, hogy ezek
megerõsítést nyertek vagy nem.

Mindnyájunk számára nagyon meglepõ és ijesztõ volt a hírtelen ki-
alakuló feszültség az ügy körül.

Az önkormányzat a legelsõ egyeztetés során arra kért minket, hogy eze-
ket a kérdéseket is nyíltan tegyük fel. A teljesség igénye nélkül csak azokat
soroljuk fel, amelyek azóta is gyakran elõkerülnek a közbeszédben.
Tudja-e az iskola, hogy évente hány gyereket iratnak át máshová? Tud-

• ügyelet, segély:
06-20/94-58-766

• személyautó

• motor
• teher
• játék, riasztó

• csónak, meghajtó 

• elemek, töltõk 

• bevizsgálás
• töltés-mérés
• beszerelés
• kiszállítás

Csúcsminõségû akkumulátorok minden típushoz

DISZKONT ÁRON!

Gödöllõ, Dózsa György út 50. (a temetõvel szemben)

Mobil: 06-30/53-64-300
Nyitva: H–P.: 8–17, Szo.: 8 –13

ja-e ennek okait? Mi a magyarázat a gyakori osztály összevonásokra?
Miért éri kritika a felsõ tagozat tanulmányi eredményeit és viselkedé-
sét? Miért nincs WC deszka minden WC-ben? 

JOG A SZABAD VÉLEMÉNYNYILVÁNÍTÁSHOZ
Mindamellet, hogy a jog a szabad véleményalkotáshoz alappillére bár-
melyik demokratikus alkotmánynak, fontosnak tartjuk kiemelni, hogy
polgármesterünk, Vécsey László személyes garanciát biztosított arra,
hogy az elhangzottak nem fognak senkit sem hátrányosan érinteni.

Ezért a közösségünk nevében mindenkit arra kérünk, hogy bármi-
lyen az eseményekhez köthetõ atrocitás kapcsán éljen bátran ezzel a le-
hetõséggel!

Verena
Biztonsági Szolgálat 
■ lakóépületek, üzemek és
intézmények védelme 

■ járőr és kivonuló szolgálattal 

■ Szada területén néhány percen
belüli intézkedés

■ a szükséges riasztó és/vagy
kamera rendszerek 
szakszerű 
telepítése kedvező 
áron, 
részletfizetéssel

06 20 772-1019
www.werena.hu
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Napóra Fesztivál
Napóra Fesztivál
Június 5-én ragyogó idõre ébredtünk, kisütött
végre a nap és az emberek kimehettek egy
kellemes szórakozásra a Dobogóra, a Napóra
Fesztiválra. Már délelõtt is szép számmal
jelentek meg a kisgyermekes családok, dél
körülre alaposan megfogyatkozott a nép az
elõadói sátor elõtt, de délután ismét kezdtek
szállingózni a szadaiak, s ez a folyamat szinte
abba sem maradt estig. Úgy nézett ki, mintha
mindenki feljött volna, akkora lett a tömeg, s
mindenki jól érezte magát. Nemcsak a fel-
lépõk mûvészek sora és a kiváló mûsor miatt,
hanem a kiemelkedõen jó szervezésnek
köszönhetõen. Élvezhetõ volt a hangosítás,
volt elég asztal és pad azoknak, akik elfárad-
tak, vagy enni-inni akartak, volt bõségesen és
nagy választékban étel-ital. A szervezõk még
arra is gondoltak, hogy aki táncolni akar,
annak legyen szilárd talaj a lába alatt, ezért 
a fél teret beborították gumipadlóval. 
A nagyszerû kikapcsolódási lehetõségnek
hamar híre ment, s még más településekrõl is
átjöttek egy kis mulatozásra. Ahogy mondani
szokták: ha jobb lett volna el kellett volna
rontani.

Azt azonban kevesen tudták, hogy ezt a
rendezvényt ki találta ki, ki szervezte meg és
ki állta a költségeket. Eláruljuk Petneházy
Balázs, szadai lakótársunk, aki tavaly már tett
egy próbálkozást ez irányba, s lám mostanra

kiforrta magát a Napóra Fesztivál.
Köszönet járjon érte az Önzetlen vállalkozó-
nak és támogató csapatának, akiknek a fõsz-
ervezõ is köszöni a hozzájárulást munkában,
anyagiakban, pénzben.

És íme egy olvasói levél, amelyet szerkesztõ-
ségünkre postán küldtek:

Hajrá Napóra!
Kedves Rendezõk, Szervezõk, Segítõk és
Mindenki, aki közremûködött, hogy ez a Fesztivál
létrejöjjön! Köszönjük!
Köszönjük, hogy idõt, fáradságot, és nem kevés
pénzt áldoztatok arra, hogy mi fantasztikusan
érezzük magunkat. Remek mûsorok, fellépõk,
ínycsiklandozó ételek, hideg italok, gyors kiszol-
gálás! Jól összedolgozó emberkék, akik az egész
napot végig pörögték, ráadásul társadalmi
munkában, ezzel is beszállva a költségekbe!
Tanulság: Igenis szükség van ilyen nemû
szórakozásra is (gyerekektõl a nyugdíjasokig),
ami a szadaiakat felvillanyozza, akárcsak rövid
idõre is.
Sok sikert kívánunk PETNEHÁZY BALÁZSNAK
és remek csapatának!!!
Bizakodunk a folytatásban, akár évente több
alkalommal is.
Köszönjük!
Utóirat: Sajnálatos dolognak tartom, hogy a
támogatók közt kevés szadai vállalkozót, magán-
személyt találtam! Remélem, ez változni fog és
nem más városok vállalkozói dobják össze a költ-
ségre valót, hogy mi jól érezzük magunkat.

Tisztelettel
egy baráti társaság, akik rendkívüli módon jól

érezték magukat

Ezúton is köszönjük mindazoknak,
akik a munkájukkal, támogatásukkal,
segítségükkel hozzájárultak a II.
Napóra fesztivál elõkészítéséhez és
lebonyolításához!
Támogatóink: 
■ Balt-Service Kft.
■ BG 2000 Kft.
■ BikeFun Hungary Kft.
■ Dotty KSKE
■ D-PLUS Kft.
■ ErgoTrans-Sped Kft.
■ EventPro Kft.
■ Flame-Spray Hungary Kft.
■ Insistent Solutions Kft.
■ Suba-Fa Kft.
■ Szada Község Önkormányzata
■ Szadai Polgáror Egyesület
■ Szolohegy Borozó
■ Trans Motors Kft.

Tisztelettel:
Petneházy Balázs

szervezõ

Munkálatok a faluban!

Javítják az aszfaltot a Székely Bertalan úton

Ahol virág van, ott gyomlálni is kell Ezekből az andezit kövekből épül majd meg az új gát

A megrongálódott gát már 
nem tölti be szerepét
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Novák Lászlóné mb. tájházvezetõ és a Szadáért Kulturális Ala-
pítvány Szító Marika halálának évfordulójára kiállítást szerve-
zett a tájházba. 

Már maga a tájház is Marika életmûvének tekinthetõ, hiszen
az ö következetes és rendkívül kitartó igyekezetének tudhatjuk
be, hogy az Önkormányzat megvásárolta a szükséges épületet.
A sok kívánnivalót maga után hagyó házban is meglátta Mari-
ka a lehetõséget, fejében kirajzolódtak az egyes termek, épüle-
tek hasznosítási lehetõségei akkor is, amikor a mi szemünk
még csak veszélyes rézsût, romos, elhanyagolt épületet látott.
Marika azonban sosem adta fel, nem ismert lehetetlent, s ez az
rendíthetetlenség magával ragadta a többieket is. 

Így történt, hogy tavaly tavasszal a tájház elsõ elemei már
megszépültek, megnyílhattak a nagyközönség elõtt, s Marika
házigazdaként fogadhatta ott Szada népi mûvészetének õrzõit.

Marika sugárzó tekintettel, de már beesett arccal, kissé fá-
radt mosollyal nyugtázta az évtizedes munka elsõ gyümölcsét,
de sajnos nem örülhetett sokáig.

Távozása nagy zavart, zûrt okozott, pedig valódi hiányát még
csak most érezzük igazán. Hiányzik az az ember, aki meg tud-
ta szólítani Szada lakosságát, fiatalokat, középkorúakat és idõ-
seket egyaránt. Akinek elég volt kimondani egy kedves kérést,
s máris tömegek mozdultak meg, tanultak be mûsorokat, szer-
veztek meg kirándulást, elõadást. Kimondhatjuk, Marikát az-
óta sem sikerült pótolni, a közéletünk, a kulturális életünk
érezhetõen szegényedett. Még az újságszerkesztésben is tapasz-
taljuk, hogy hiányzik, az, aki nem csak a felszínen tudott a tör-
ténésekrõl, de azt is tudta, hogy ki mire büszke, ki mivel foglal-
kozik, ki kinek a rokona, kit érdemes bemutatni, mert olyan
emberi értékeket hordoz, ami megérdemli a nyilvánosságot.

Most Novák Lászlóné és segítõi (Delea Ferenc, Dulai
Sándorné, Galambos Gáborné, Hermann Dániel, Pusztai Jó-
zsef és felesége) az évfordulón igyekeztek méltó emlékezéssel
adózni ezzel a kiállítással, ami nagyszerûen sikerült. Jöttek 
is az emlékezni kívánók nagy számban, s nemcsak Szadáról,
de Veresrõl és Gödöllõrõl is, hiszen Marikát ott is számon 
tartották.

Jó volt látni a róla készült fényképeket, a több évtizeddel ez-
elõtti TV felvételen mozdulatait, mosolyát és gyors, de szaba-
tos beszédét. Jó volt látni, hogy a munkatársai nem tétlenked-
tek, a tájház az eredeti terveknek megfelelõen sokat fejlõdött az
egy évvel ezelõtti állapothoz képest. A legjobb azonban azt volt
látni, s ez adott némi reménységet, hogy az egykori kórus erre
az alkalomra újra összeállt, s énekelt. Bár, ha Marika is látta
volna….

WK

Amint arról már korábban is hírt adtunk: júliusban hagy-
ományos kézi aratást láthatnak az érdeklõdõk a szadai határ-
ban. Kaszások vágják a gabonát, marokszedõk gyûjtik, kévébe
kötik, keresztbe rakják, ahogy azt évszázadokon át végezték a
szadai gazdák.

Az aratás napja a gabona érésétõl, az idõjárástól függ.
Elõreláthatólag július 17-én vagy 24-én lesz, szombaton. A pon-

tos idõpontról, a részletes programról plakátokon,
szórólapokon tájékoztatjuk Önöket. Terveink szerint a határban
nem fejezõdik be az együttlét, az új termést a tájház udvarán
ünnepeljük az új kemencében sütött friss kenyérrel, tánccal,
vígassággal. Kérjük, figyeljék a híradásokat, legyenek részesei 
a szadai aratásnak!

a Szadai Tájház munkatársai 

HÍREK A TÁJHÁZBÓLSZADAI  ARATÁS

Szító Marika

Emlékkiállítás
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Nyugdíjas Híradó
Lassan zárjuk a 2010-es elsõ félévét. Ese-
ménydús idõszak van mögöttünk. Rövi-
den beszámolunk a Klub életérõl.

Januárban kezdtük tervezgetni a prog-
ramjainkat.

Februárban Batyusbált tartottunk, köz-
ben készülõdtünk a Veresiekkel való ta-
lálkozóra, erre az alkalomra mûsort állí-
tottunk össze. Kiemelten foglalkoztunk
Székely Bertalan halálának 100. évfordu-
lójára, melyre tagjaink szadai népdal-
csokrot tanultak be Verók Irénke segítsé-
gével, akinek ezúton is köszönetet mon-
dunk.

Április 12-én fogadtuk a veresegyházi
Aranyesõ Klub tagjait, akik színvonalas
mûsort adtak elõ. Elkísérte a Klubot
Kosik József alpolgármester úr is, aki kö-
szöntötte a két Klub tagjait.

Április 26-án tartottuk az elsõ félévi
névnaposok köszöntését, mely est na-
gyon jól sikerült.

Május 3-án a helyi Óvodások Gomba
csoportja köszöntötte a nagyikat Anyák
napja alkalmából

Május 9-én a Székely Bertalan ünnep-
ségen vettük részt, a síremléknél koszo-
rút helyeztünk el.

Idén is elültettük a virágokat a vállalt
parkunkban. Sikerült muskátlit szerezni
adományként 30 cseréppel Leszák Attila
versegyházi kertésztõl. Köszönjük segítõ-
készségét. Köszönetet mondunk Budai
Jánosnak, a helyi cukrászüzem tulajdo-
nosának ,aki pogácsát biztosított a veresi
találkozóra, és Baranyi Mártikának ,
hogy olyan finomra készítette.

Május 30-án a Hõsök Napján szintén
koszorúzott a Nyugdíjas Klub

Az idén is sikerült 130 fõ nyugdíjas ré-
szére megoldani helyben, a Faluházban,
a gyógycipõ megrendelést ill. az ortopé-
diai vizsgálatot

Június, július, augusztus hónapokban
gyógyfürdõ látogatáson veszünk részt,
amelyre várunk jelentkezõket kívülrõl is,
sõt egy-egy unokát is lehet hozni.

Június 19-én Erdõkertesre megyünk,
ahol több Klubbal együtt ünnepeljük a
kertesi klub 35 éves évfordulóját. Erre az
alkalomra is mûsorral készülünk.

Szeptember hónapban indul a Klu-
bunk rendszeres, hétfõnkénti összejöve-
tele. Ha van olyan friss, fiatalos nyugdí-
jas, aki kedvet kap ehhez a kis társaság-
hoz tartozni, sok szeretettel várjuk kö-
zénk. 
Jó egészséget és kellemes nyarat kíván, 
a Klub tagsága és vezetõje 

KKiissss  AAnnddrráássnnéé

KIRÁNDULÁS
TTiisszztteelltt  SSzzaaddaaii  LLaakkoossookk!!
22001100..  aauugguusszzttuuss  1144-éénn a SSzzaaddaaii  BBoorráásszzaattii  EEggyyeessüülleett  kirándulást
szervez, melyre várjuk mindazok jelentkezését, akik szívesen
részt vennének ezen a programon.

AA  kkiirráánndduullááss  úúttvvoonnaallaa::
Országház látogatás: ingyenes
Albertirsai Gyógyfürdõ: 700,- Ft/fõ (csoportos belépés esetén)
Monori Pincelátogatás: 3.500,- Ft/fõ (küszöbpálinka, egy tál

étel, bor és üdítõ korlátlan fogyasztása, pincelátogatás, mulatós
zene, tánc)
Buszköltség: kb. 1.800,- Ft/fõ (létszámtól függõ)

JELENTKEZÉSI HATÁRIDŐ: 
2010 július 11-ig a pénz egyidejû befizetésével.
JELENTKEZNI LEHET:
Hódos Sándor +36 20-310-7446 Szada, Béke u. 11.
Paulovics László +36 30-302-4105 Szada, Margita út 47.

Tisztelettel:
Szadai Borászati Egyesület

Hódos Sándor elnök

Képek 
az Óvoda 
életéből
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TRANS MOTORS KFT.
v á l l a l

konténeres szemét-, sitt-,
sóder-, homokszállítást.

Gépi földmunkát, 
pincetömb kiemelést.

Szada, Kossuth u. 18/A
Tel.: (20) 9547-647

A FALUHÁZ JÚLIUS 5-TŐL
AUGUSZTUS 5-IG NYÁRI
SZÜNETET TART

„MARGITA DÍJ 2010."   Bárány-Tanya, Szada, 2010.06.12.

A    „Hagyományos Magyar Fajták" kategória eredmény listája

helyezés Lovas Neve Ló neve fajtája egyesület település

1 Ifj. Bárány István Parázs furiosó-north star Szada SE Szada
2 Czapp Béla Becsüs nóniusz Szada SE Szada
3 Bige Csaba Noire nóniusz Papkúti Lovas 

Egyesület Vácrátót
4 Izsó Márti Kekec kisbéri GLSE Isaszeg
5 Pálinkás László Capri lipicai Szada SE Szada
6 Klucsár Mária Ali shagya-arab - Veresegyház

A „Vegyes Kategória" eredmény listája

helyezés Lovas Neve Ló neve fajtája egyesület település

1 Galántai Attila Kicsi ügető Szada SE Szada 
2 Kargul Anett Remény magyar félvér - Szada 
3 Kelemen András Gesztenye sodrott GLSE
Mogyoród
4 Strafanek Attila Bronco magyar félvér - Szentendre
5 Kelemen Bence Ali arab félvér GLSE Mogyoród
6 Kassik Dominika Zafír arab félvér Papkúti Lovas 

Egyesület Vácrátót

A „Kölyök" kategória (14 éven aluliak) eredmény listája

helyezés Lovas Neve Ló neve fajtája egyesület település

1 Frölich Eszter Majk angol telivér Papkúti Lovas 
Egyesület Vácrátót

2 Vályi Lili Svejk póni Szada SE Szada 
3 Wiedelman Dóra Lucifer lipicai félvér Szada SE Szada 
4 Pápai Benedek Johanna magyar félvér GLSE Gödöllő
5 Bartus Ágnes Szellő magyar félvér Szada SE Szada 
6 Gilián Panni Johanna magyar félvér GLSE Gödöllő

Az „abszolút" kategória – azaz a „MARGITA vándordíj" 2010. évi
győztese (az örökös vándordíjat a Bárány-Tanya alapította)

helyezés Lovas Neve Ló neve fajtája istálló település

1 Galántai Attila Kicsi ügető Szada SE Szada 

Gyermeknap a Dédi Cukrászdánál 
(foto: Farkas)
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Szada határában telepítettek fokozot-
tan védett, egyenként 100.000 Ft esz-
mei értékű lápi póc halivadékot veresi
szervezetek a SZIE segítségével. A ta-
valy kezdődött halfaj mentés újabb
eseményéről ezúttal a Népszabadság
cikkét közöljük.

Lápi pócot a szabad vizekbe!
Újratelepítik a veszélyeztetett halat
Mesterségesen szaporított lápipóc-ivadékokat
helyeztek ki természetvédõk tegnap, egy Pest
megyei, e ritka aprócska hal számára létrehozott
tóba - a múlt héten pedig egy Szabolcs-Szatmár-
Bereg megyei vízfolyásnál tették ugyanezt.
Mindez a lápipóc-védelmi mintaprogram kere-
tében történt.

Tízmillió forint ter-
mészetvédelmi értékû
(azaz száz darab)
lápipóc-ivadékot he-
lyez ki a Tavirózsa Kör-
nyezet- és Természetvé-
dõ Egyesület, együtt-
mûködve a Szent Ist-
ván Egyetem Halgaz-
dálkodási Tanszékével
ma, hétfõn. Az ivadé-
kokat a Pest megyei
Szada község területén
e hal számára élõhely-
ként létrehozott, úgy-
nevezett 1. számú Illés-
tóba rakják ki. Az akció
folytatása a múlt heti,

csütörtöki lápipóc-telepítésnek, amikor a
Szabolcs-Szatmár-Bereg megyei Nagyszekeres-
hez közeli Gõgõ-Szenke patakba - ahol egyéb-
ként is elõfordul ez a hal -telepítettek ugyaneny-
nyi pócot.

– Fokozottan védett,
nemzetközi vörös
könyves halfajról van
szó – mondja Tatár
Sándor, az egyesület al-
elnöke, a lápipóc-
védelmi mintaprog-
ram vezetõje. E Ma-
gyarországon csak kis-
számú, mocsári élõhe-
lyen elõforduló, legfel-
jebb tíz centiméteresre
növõ halnak eddig
nem volt természetes

ellensége, ez azonban az utóbbi években meg-
változott: a kelet felõl terjedõ, a mocsári életfel-
tételeket ugyancsak elviselõ, ragadozó amurgéb
fenyegeti. A Tavirózsa-egyesület ezért hozta létre
a Szent István Egyetem Halgazdálkodási Tanszé-
kével együtt a lápipóc-védelmi mintaprogramot.

Amint errõl annak idején beszámoltunk, a
most „kihalt” zöldtárca támogatásával két éve
indult program keretében már korábban megol-
dották a lápi póc szaporítását – ezt Müller Ta-
más, a tanszék munkatársa, illetve Demény Fe-
renc PhD-hallgató végezte –, s az így elõállított
ivadékoknak az említett élõhelyekre való telepí-
tésére kerül sor most. A Szabolcs-Szatmár-Bereg
megyei Gõgõ-Szenkére azért esett a választás,
mert e vízfolyásban eredetileg is elõfordul a lápi
póc, és itt már tartani kell az amurgéb állomány-
gyérítõ hatásától – a Szadán létrehozott 1. szá-
mú Illés-tó pedig minden szempontból megfe-
lelõ védettséget biztosít e halnak. Tehát ha a
Gõgõ-Szenke, vagy más élõhely esetében ve-
szélybe kerül a lápi póc állománya, innen meg
lehet oldani az utánpótlást.

Akár éveket is csúszhat annak a mintegy 6.000
m2-es áruháznak a felépítése, amelyet a Tesco
Szada község területén (a gödöllõi Tesco-tól kb.
3 km-re), Veresegyház közvetlen határára terve-
zett.

A beruházó tervei szerint a 4.000 m2-es áru-
házzal együtt 100 db 20 m2-es üzlethelyiséget kí-
nálnak bérhelyiségként kiskereskedelem és szol-
gáltatások céljaira. Az üzlet komplexum 24 órás
nyitva tartással üzemelne, a vásárlók fogadását
mintegy 350 férõhelyes parkolóval és benzinkút
telepítésével biztosítanák.

A Tavirózsa Környezet és Természetvédõ Egyesü-
let azonban megtámadta a Közép-Duna-völgyi
Környezetvédelmi, Természetvédelmi és Vízügyi
Felügyelõség elsõfokú környezetvédelmi határo-
zatát, amelyben hozzájárult az építkezéshez. 

Az Egyesület álláspontja szerint ezek a tervek
jogszerûen nem valósíthatók meg, mivel a leen-
dõ Tesco áruház a szennyezõ, és ezért évek óta

mûködési engedéllyel sem rendelkezõ térségi
szennyvíztisztítóra nem köthet rá.

E mellett az építési terület és az illegálisan feltöl-
tött környezetének csapadékvíz elvezetése sem
megoldott, így a jelentõs területburkolással járó
beépítés elöntéssel fenyegeti Veresegyház déli
lakóterületeit. További gondot jelent, hogy az új
áruház a napjainkban is túlterhelt úthálózaton
jelentõs és folyamatos zajterheléssel járó több-
letforgalmat generálna.

Az Országos Környezetvédelmi, Természetvédel-
mi és Vízügyi Fõfelügyelõség a fellebbezés elbí-
rálásakor az építkezés szempontjából az alábbi
lényeges körülményben megváltoztatta az elsõ-
fokú határozatot:
„A veresegyházi szennyvíztisztító telep túlter-

heltsége miatt, a szennyvíztisztító telep rekonst-
rukciójának befejezéséig, egyedi szennyvíztisztí-
tási, elhelyezési megoldást kell alkalmazni, amit

az építkezés megkezdése elõtt a Felügyelõséggel
egyeztetni szükséges.”

Az Erdõkertes, Szada és Veresegyház közös tulaj-
donában lévõ szennyvíztisztító telep rekonst-
rukciója, sikeres pályázatot követõen még csak
most kezdõdik. Üzembe helyezésére és a ráköté-
sek engedélyezésére legkorábban, 2013 nyarán
kerülhet sor.

Az egyesület álláspontja szerint a tervezett be-
ruházásnak az említett környezetvédelmi prob-
lémákon túl káros gazdasági és szociális hatása
is lenne, mivel az végérvényesen tönkre tenné
Veresegyház híres piacának, illetve Veresegyház,
Szada és a környezõ települések kiskereskedõi-
nek, szolgáltatóinak zömét. 

Tekintettel a várható káros következményekre a
Tavirózsa Egyesület minden törvényes eszközzel
fellép a beruházás megakadályozása érdekében.

Tavirózsa Egyesület

10 millió Ft értékû haltelepítés

Akár éveket is csúszhat a Szadára tervezett Tesco áruház felépítése!
Ismétlõdni látszik a Veresen még mindig oda-vissza indulatokat gerjesztõ fecskendõgyár
története. A különbség az, hogy a TESCO szadai területre épül.

WK

A tálakból 20-20 darab gyufaszál méretű lápi póc ivadék 
kerül a vízbe

A szenzációs halfaj-mentésre többen kíváncsiak voltak
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„Tudjuk hogy az ökölvívás nemcsak az erõ és állóképesség, de az ész és
két intelligencia nemes vetélkedése. Ez az a sportág, ahol a gyõzelmet is
fájdalommal, vérrel, verejtékkel vívják, és a vesztes is nemes lélekkel,
emelt fõvel hagyhatja el a küzdõteret.” (Dr. Csötönyi Sándor MÖSZ
elnök)

Bársony Bernárdnak, a 14 éves szadai serdülõ ökölvívónak ismeretesek
ezen mondatok, hiszen a mérkõzésein a saját bõrén tapasztalja mon-
dandóját. Mióta édesapja 5 évesen elvitte az elsõ Nihon Tai-Jutsu edzé-
sére, beleszeretett a küzdõsportokba. 11évesen már magáénak tudhatott
öt egymás utáni Magyar Bajnoki címet. Amikor ez már nem volt számá-
ra kihívás, meglátogatott egy bokszedzést a Zuglói Box Clubban és az-
óta az õ színeikben is sikereket sikerre halmoz. 

Hogy hol tart most? Három éve, hétközben napi 2.5 órát tölt edzéssel,
hétvégéken mérkõzésekre jár az ország mindenpontjára. Edzõje Badari
Tibor mesteredzõ, kétszeres EB bajnok, Olimpiai helyezett, nyolcszoros
Magyar Bajnok kiváló felkészítésben részesíti tanítványát, aki klubjára,
mint második családjára tekint, hiszen nap mint nap küzdenek egy-
mással és bizonyítanak. Szülei mindenben támogatják fiukat, büszkék
gyermekük eredményeire, melyhez a vezetõ út könnyûnek semmikép-
pen nem volt nevezhetõ. Az edzéseken nem csak a ringben hasznos tu-
dást sajátított el, hanem a mindennapi életben is fontos erényeket, úgy-
mint a másik fél megbecsülését, kitartást, koncentrálóképességet.

Bernárdot kérdeztük céljairól illetve példaképérõl.
– A legközelebbi célom, hogy 2010-ben a Magyar Bajnokság dobogójá-
nak a legfelsõ fokán állhassak. Késõbb szeretnék bekerülni a Magyar
Válogatottba. A legnagyobb álmom pedig az, hogy sikerüljön kijutnom
a 2016-os Rio-i Olimpiára, hogy képviselhessem a hazámat. Példaké-
pem természetesen az edzõm, aki az ország szakmailag legismertebb
edzõje.

Bernárdnak sok kitartást és sikeres évet kívánunk, reméljük, 2016-ban
képviseli majd hazánkat és Szadát Rióban. 

Eredményei:
■ 2009-Budapest bajnok ■ 2010 Utánpótlás Olimpia I. helyezés ■ 2010
Budapest bajnoki II. helyezés ■ 15 mérkõzésbõl 10 gyõzelem

Mezei Ádám

A tizennégyéves bajnok!
„A jobbtól kikapni nem szégyen, de legyõzni dicsõség.”

Minden ökölvívást kedvelõ fiatal jelentkezését várják a Zuglói Box
Klubban, akik 1996 és 1998 között születtek. Az edzések a Stefánia -
Cserei út sarkán látogathatók, telefon: 06-70-401-4575.

Bársony Bernárd
ZBC, 52 kg,
serdülő, 
Badari Tibor
mesteredzővel a
2010 Utánpótlás
Olimpia bajnok
ságon Pécset 

A 2010-es
Budapest

Bajnokságon,
szemben 
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Szent Iván-éj
Vannak, akik számolják a napokat Szent Iván-éjig.
Nem véletlen, hisz ezen a rendhagyó nyári estén
megnyílnak a budapesti (és sok más vidéki) múzeu-
mok kapui és egész éjjel lehetőség van a látogatá-
sukra. De nézzük csak, régen milyen ünneplés kap-
csolódott ehhez a naphoz, és hogyan kötődik Szent
Iván nevéhez?

Június 24: Keresztelő Szent Jánosnak, Jézus meg-
keresztelőjének az emléknapja. A nyári napfordulóra
eső Keresztelő Szent János ünnepe az V. században
lett általánossá. 

Szent Iván a nyári napforduló ünnepe, országszer-
te a kultikus tűzgyújtások ideje. A pogány hagyo-
mányban a tűz egyrészről napszimbólum, tehát a nap
megújhodását kívánták elősegíteni a tűzgyújtással,
másrészt mindig a megtisztulás szimbóluma is. A ke-
resztény egyház a pogány hagyományokra visszave-
zethető kultikus tüzeket az egyház liturgiájába átültet-
te, a tüzeket megszentelte. 

A Szent Iván napi tűzgyújtáshoz számos hiedelem
fűződik. Azt tartották ezek, a tüzek megvédenek a be-
tegségek, elsősorban a pestis ellen, a termést pedig
védik a jégveréssel szemben. Az észtek különös je-
lentőséget tulajdonítottak a János nap hajnalán sze-
dett harmatnak, ezt életvíznek tartották, ezzel mosták
meg a beteg szemet, úgy tartották, ettől meggyógy-
ul. Szokás volt még a házba nyírfaágat vinni, amely
szintén az ünnep szimbóluma északon.

A csíki székelyeknél az angyalozás szokása járta. A
faluban a házak elé lombokból sátrat emeltek, abban
imádkoztak. A falubéli kislányok csoportosan jártak
házról-házra, köszöntő énekeket mondtak, a háziaktól
pedig süteményt, néhány fillért kaptak cserébe.

Magyarországon a délszláv hatást mutató Iván vál-
tozat honosodott meg a magyar Jánossal szemben.

Hazánkban a XVI. század óta biztosan, de valószí-
nűleg már régebben is örömtüzet gyújtottak ezen az
ünnepen. A magyar régiségben a június hónapot
Szent Iván havának nevezték. A tűzgyújtást tűzcsóvák
forgatása (lobogózás) és hazánk egyes területein, fő-
leg Nyitra megyében hosszú éneksorozata: a Szent
Iván-i ének éneklése kísérte.

Más mágikus eljárások, cselekmények és hiedel-
mek vízzel, növényekkel, füvekkel, virágokkal, gyümöl-
csökkel kapcsolatosak. Az ünnep estéjén kötött ko-
szorúnak egyes vidékeken különös erőt tulajdonítot-
tak, s ezt a ház elejére szokták akasztani tűzvész el-
len. Az olyan anyának, akinek elhalt a gyermeke,
Szent Iván napja előtt nem szabad gyümölcsöt ennie.
A tűzugrálás alkalmából tűzbe dobott gyümölcsnek is
fontos szerepe volt, mágikus tárgyként használták. 
A tűzben sült almát a gyermekeknek szórták, hogy
egészségesek maradjanak; Szeged vidékén a fog- és
hasfájás orvossága volt, Baranyában a sírokra is tet-
tek a sült almából. Csongrádon azt tartották, hogy a
tűzbe azért kell almát dobni, hogy az elhunyt rokonok
is élvezzenek a gyümölcsből. 

A Szent Iván-naphoz fűződő hiedelmek és szoká-
sok egyrészt a szomszéd népektől kerültek hozzánk,
másrészt egyházi közvetítéssel. (Forrás: Magyar Nép-
rajzi Lexikon IV. köt.)

Dezsõ Balázsné Szekeres Alíz

A Szadán elin-
dult mintapro-
ject része az
egész Közép-Eu-
rópára kiterjedõ
biomassza hasz-
nosítás erõsítését
célzó, hároméves
idõtartamra ter-
vezett EU-s el-
k é p z e l é s n e k .
Ausztria, Csehország, Lengyelország, Né-
metország, Szlovákia és Magyarország
vesz részt benne, továbbá két ukrán szer-
vezet.

A biomassza, mint zöld energia terme-
lése, elterjesztése és a hozzá szükséges ta-
nácsadói hálózat kialakítása a cél, abból
a jól felfogott érdekbõl, hogy a Föld 
szén-, olaj- és földgáz készletei a nagyará-
nyú kitermelés és fogyasztás következté-
ben fogyatkoznak, s ráadásul egyre drá-
gábban juthatunk hozzájuk.

Ugyan akkor a mezõgazdaság fejlettsé-
ge lehetõvé teszi, hogy a korábbiakhoz
képest jóval kisebb területen megtermel-
jük a lakosságnak szükséges élelmiszert.
Az így, vagy más okból parlagon maradó
területek hasznosításának kiváló lehetõ-
sége az energianövény termelése. Ez
utóbbi ráadásul sokkal kevésbé érzékeny
a gazdasági körülményekre, hiszen biztos
piaca van abban az értelemben, hogy ha
egy település vagy településcsoport erre
áll rá és az ehhez szükséges erõmûvet is
megépíti, akkor nemcsak függetleníthetik
magukat a külsõ körülményektõl. Bizto-
sak lehetnek a termelõk abban, hogy 
a megtermelt növényt el is tudják adni a
saját erõmûvüknek, hiszen szükség van
az energiára. További nem elhanyagolha-
tó elõny rejlik a gazdaságosságban, hi-
szen a földgázhoz képest az így pelletbõl,
biobrikettbõl vagy aprítékból elõállított
energia nagyságrenddel olcsóbb, mintha
a földgázt használnánk.

Ha összefoglaljuk, látjuk, hogy a par-
lagterületeken energianövény termelést
folytatóknak biztos a munkahelyük és
megélhetésük, az ilyen energiatermelés
segítheti a földi légkör túlmelegedésének

megállítását, las-
sítását, s az ott-
honaink, intéz-
ményeink fûtési
költsége jelentõ-
sen lecsökken.

Mindezek az
elõnyök azon-
ban nem tudato-
sultak az embe-

rekben, akiknek idegen, hogy búza, kuko-
rica, burgonya, lucerna, zab, vagy éppen
sárgarépa helyett égetni való növényeket
termeljen. Egyedül nem is érdemes vele
próbálkozni, hiszen ehhez közösség kell,
amely megszervezi a termeltetést, a fel-
használáshoz erõmûvet épít és a megter-
melt energiát a lakásaiban, épületeiben
elhasználja. Rá kell hangolódnia tehát a
faluközösségnek, beruházás is kell hozzá,
valamint szándék és összefogás, ám a
megfelelõ fajták, a tudás, a technológia
adott, illetve a Szent István Egyetem gö-
döllõi karán dr. Kohlheb Norbert és
munkatársai biztosítják azt.

Szadai vonatkozásban már feltérképez-
tük a hévízhasznosítás lehetõségeit. Saj-
nos minden adottságunk ellenére, kellõ-
en tõkeerõs cégek csatlakozása hiányá-
ban nincs elõrelépés e területen.

Megvizsgáltuk a biogáz erõmû létesítés
lehetõségeit, de kiderült, hogy ahhoz a
szadai mezõgazdasági termelés kicsi, az
üzem nem lenne gazdaságos. Ez az ener-
gianövény termelési rendszer azonban
különbözõ méretekben is mûködtethetõ,
egy ekkora településen is gazdaságosan
kivitelezhetõ. Így foglalta össze Vécsey
László polgármester a legutóbbi konfe-
rencián a témakört a Faluházban.

Kérdés, hogy vannak-e olyan gazdák,
földtulajdonnal rendelkezõ emberek,
akik erre hajlandók ráállni, és hosszú tá-
von elkötelezni magukat az energiafûz
vagy nyár termelésére?

A kutatás, a népszerûsítés elkezdõdött,
várjuk a folytatást.

Windhager Károly

Coach BioEnergy

Megújuló Energia
dr. Kohlheb Norbert kutatásvezető
Szada térképe előtt


